
Magán- és közterületi sziklakertek elemzése 

Ráckevei-Rácz Kamilla 

 

Kert- és Szabadtértervezési Tanszék alapképzési szak, nappali munkarend 

Tájépítészeti, Településtervezési és Díszkerti Intézet, Kert- és Szabadtértervezési Tanszék 

 

Belső témavezető: Dr. Szabó Krisztina, egyetemi docens, Magyar Agrár- és Élettudományi 

Egyetem  

Külső témavezető: - 

 

Szakdolgozatom során a sziklakertek magánkerti, illetve közterületi jelentőségét vizsgáltam. 

Mindenekelőtt irodalmi áttekintésem során általánosan bemutattam a sziklakertek történeti 

múltját, csoportosítottam őket és a tervezésükkel kapcsolatos tudnivalókat is ismertettem. 

Továbbiakban a dolgozat javaslati munkarészeként egy 195 darab lágyszárú és egy 42 darab 

fásszárú egyedből álló táblázatot készítettem, melyekből különböző kimutatásokat 

végeztem.  

A megszerzett ismeretek alapján Budapest és vonzáskörzetében lévő sziklakerteket 

vizsgáltam és értékeltem. Problémafeltárást végeztem, majd erre megoldási javaslatot is 

tettem. Sok helyen konkrét taxonok alkalmazását is javasoltam, melyeket a korábban 

készített táblázatom segítségével tudtam kiválasztani.  

Dolgozatomban a valós idejű, aktuális információk gyűjtésére kiemelt figyelmet szántam. 

Készítettem egy kérdőívet, mely a magánkerti sziklakertekkel rendelkezők kertrészleteiről 

gyűjtött adatokat. A 100 választ feldolgoztam, kimutatásokat végeztem és ezekből 

következtetéseket vontam le. Volt szerencsém egy szakmabeli kertépítővel beszélgetést 

folytatni. Ez egy telefonos interjú formájában történt meg, melynek feldolgozásából számos 

hasznos adatra tudtam szert tenni.  

Célom volt a közterületi sziklakertek jelentőségének bebizonyítása. Számos várostűrő 

növényt gyűjtöttem, illetve igazoltam, hogy az ilyen kiültetési típusok fenntartása alacsony, 

mégis magas a díszítőértékük.  

Vizsgálataim során viszont nem találkoztam jelentős számú közterületi sziklakerttel, ez a 

szakember hiánnyal magyarázható. Úgy gondolom ez egy olyan probléma, amit nehéz 

befolyásolni, viszont még most is kiállok a korábban tett állításom mellett, miszerint: a 

sziklakertek magas díszértékük és csekély fenntartásigényük miatt mind a magánkertekben, 

mind közterületen helyénvalók lennének. 


